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Vädret styr pengarna! 
När Arboga och Köpings 
höstmarknader hölls med 
en dags mellanrum kyldes 
besökarna ner under 
lördagen och tinades upp 
under söndagen. 
– Försäljningen var okey 
under lördagen i Arboga, 
men bättre under 
söndagen i Köping 
eftersom vädret var 
inte lika ruggit då, 
säger Robert Persson 
som både är arrangör 
och knalle för 
Perssons 
Delikatesshandel. 

Han gjorde även ett 
lappkast med 
marknaderna. 
Egentligen skulle 
höstmarknaden i Arboga ägt 
rum på söndagen. Men 
eftersom Sleepy Town 
Cruisers ordnade en 
fordonsträff 
under 
lördagen 
den 21 
oktober i 
Arboga för 
att samla in 
pengar till 
bröst- och 
prostatacancerfonden gjorde 
Robert Persson en rockad 
mellan 

orterna och flyttade 
marknaden i Arboga till 
lördagen. 

– Självklart vill man hjälpa till 
för en bra sak, säger Robert 
Persson.

När TOMER vandrade runt 
bland knallarna i Arboga var 
det trots kylan positiva 
tongångar.  Vilma Vehapaj 
från Vingåker berättade att 

mellan 
september 
och jul åker 
hon på en 
massa 
marknader 
och säljer 
sina 
albanska 
maträtter. 
Sitt 
catringkök 

”Vilmas kök” 
har hon hemma i Vingåker.

– Det är det bästa som finns 
att åka på marknader och 
sälja. Det är lite kallt idag, 

men jag blir glad när folk 
tycker om min mat, säger 
Vilma Vehapaj.


Mitt emot henne står en inte 
helt nybliven knalle, men 
innan Mary Ann Björnfot 
Gustavsson började åka på 
marknader förra året hade 
hon en butik 
hemma i 
Degerfors. 

– Butiken 
gick sämre 
och sämre 
och jag 
kände att 
det var 
dags att 
vidga 
vyerna. 
Försäljningen 
går trögt idag. Det märks att 
folk håller i pengarna, säger 
Mary Ann Björnfot 
Gustavsson som reser runt i 
sin husbil med sin MS-sjuka 
make.
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Ett par av 
besökarna är 
Nicklas Elofsson 
och Lenie 
Skoglund samt 
deras hund 
Ninja. De tycker 
det är roligt att 
det händer 
någonting i en 
liten stad som 
Arboga. De ser 
besöket på 
marknaden mest 
som en aktivitet 
än för att köpa 
någonting, men 
säger:

– Vi tror att den 
här marknaden 
är väldigt 
uppskattad. 

En glad och positiv knalle är 
Kamel Hannoun som driver 
företaget Mälarslöjd och 
tillverkar läderprodukter som 
handskar, tofflor, 
väskor med mera.

– Det har varit 
okey försäljning, 
säger han och 
berättar att han 
och hans pop-up-
vagn har en fast 
plats på gågatan i 
Uppsala.

Han tycker att 
försäljningen har 
repat sig ganska 
bra efter 
coronapandemin. 
Och i hans fall är 
kylan hans vän.

– Jag säljer bättre 
när det är kallt 
och jag tjänar 
bättre på 
läderhandskar och -mössor 
än på plånböcker och 
bälten, säger Kamel 
Hannoan men konstaterar 
att marginalerna har blivit 
sämre.


En som är 
glad över 
knallarna i 
Arboga är 
Carina 
Söderman 
Cangas. 
Hon 
förklarar 
att hon 
inte hade 
lyckats 
fått upp 
sitt stånd 
idag om 
inte några 
knallar 
hoppat in 
och sagt att 
”självklart 
hjälper vi dig 
att resa ditt 

stånd”. Hennes säljsäsong 
av sina damhattar/mössor 
börjar i slutet av augusti 
och håller på hela 

vintern.

– Bästa marknaden för mig 
är julmarknaden på 
Stortorget i Gamla stan. Den 
börjar 24 november och 
håller på i en månad. Det blir 
många marknadsdagar och 
eftersom jag har en 

försäljningsbod där slipper 
jag packa upp och ner. Idag 
var försäljningen bra fram till 
lunch, säger Carina 

Söderman Cangas.

Och runt knallarna vandrar 
barnfamiljer, pensionärer och 
andra nyfikna. Affärerna 
avlöser varandra. Någon 
köper mat, en annan ett par 

handskar 
eller en 
påse 
nybrända 
mandlar.

Robert 
Persson 
berättar 
att han 
kommer 
att 
anpassa 
sina 

vintermarknader i Arboga 
och Köping efter TOMERs 
vintermarknad i Uppsala och 
höstmarknaderna efter att 
Strängnäs haft sin.

– Det är ju dumt att lägga 
marknader som ligger nära 
varandra geografiskt på 
samma datum. Då är det 
bättre att flytta marknaden 
en vecka, säger Robert 
Persson.

Text & Foto: Tore Tobiasson.
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 Torg och Marknadshandlarnas Ekonomiska Riksförening är en helt politisk 
oberoende förening som står för ett engagemang att hjälpa torg- och 
marknadshandlare till bättre villkor och förutsättningar i sitt arbete och med bättre 
arbetsmiljöer, en annan viktig faktor är även erfarenhet, tillit och ärlighet.  
Tomers arbete med att arrangera 2024-årsmarknader har pågått en längre tid  
för att anpassa dessa till medlemmarnas bästa. Arbetet med att ”sy” ihop dessa har 
varit krävande på grund av att andra aktörer som har stått Tomer nära har gått 
bakom Tomers rygg och försökt att överta vissa marknader vilket i sin tid har 
kostat Tomer mycket tid och förhandlingar för att återställa ordningen.  
  
Nu till något mer positivt är att julmarknaderna rullar på och har varit välbesökta 
det är en mycket viktig tradition som vi måste värna om. Ingen jul utan att ha 
besökt en julmarknad.  
  
Trots att välunderrättade källor tror på en minskning för svensk julhandel med ca 
2,5 miljarder i år.  

Tomer behöver nya medlemmar samt flera som vill ta del av Tomers arbete i 
kommittéer och styrelsearbeten anmäl gärna ert intresse till valberedningen eller 
till Tomers kontor. Det är väldigt betydelsefullt för Tomers framtid att det kommer 
in nya tankar och nytt deltagande i såväl föreningen, kommittéer, och styrelse om 
vi ska fortsätta att utväxlas i positiv riktning. Tomer har under året fått in flera 
förfrågningar om att överta och driva marknader och det är ju positivt men vi får 
inte bli ”fartblinda” och glömma vårat grundläggande arbete med förbättringar för 
våra medlemmar gentemot myndigheter, kommuner. mm. mm.  

Kom ihåg.  
Att eder förening behöver Er, men Ni behöver också föreningen. Om man ”offrar” 
åt sin förening så offrar man även åt sig själv.  

Tro icke.  
Att du kan åka snålskjuts på Dina organiserade kamrater. Dina ursäkter för att icke 
tillhöra Tomers organisation tror ingen på.  

Jag har avslutat med några gamla ”citat” men innehållet står sig än i dag tycker 
jag själv.  

TOMERS sekreterare. 
Stig Persson
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NÄSSJÖ. Återväxten av nya 
torghandlare är dålig. ”Unga vill 
inte bli torghandlare idag ” 
konstateras det i Smålands 
Dagblad när de besöker 
Stortorget i Nässjö en regnig 
torsdag. Men torgföreståndaren. 
Hasse Eriksson tycker att det är 
en bra siffra att det har hittat tio 
knallar till torget trots vädret. Han 
säger också att om vädret varit 
bättre hade det varit fler knallar 
på plats.

SAXNÄS. I slutet av november 
höll man julmarknad i Saxnäs där 
man förutom marknadshandel 
bjöd på hundspann och invigning 
av snöparken. Tomtefar och 
tomtemor delade ut runt 150 
julpåsar till barnen.

HALLSTAHAMMAR. Bertil 
Bredin konstaterar på Facebook 
att Hallstahammars centrum är 
stendött klockan 11.00 lördagen 
innan Farsdag! Han efterfrågar 
idéer för att blåsa liv i centrum 
och lyfter själv fram torghandel, 
en scen för underhållning, en 
skatepark. Får han in bra förslag 
så är han villig att driva dem 
politiskt. Förslag som kommit 
från medborgare spänner mellan 

bordsloppis och sänkta hyror i 
centrumlokaler till att öppna 
vägen genom staden. Det var 
även många som föreslog 
torghandel.

SKÖVDE. En insändare skribent 
menar att Skaraborg har 
försvunnit till förmån för kolossen 
Västra Götalandsregionen. Han 
hänvisar till en tidigare insändare 
där Bjarne Pettersson, regionchef 
för Västsvenska 
handelskammaren, skriver att 
”kulturlivet och föreningslivet är 
grundläggande för att skapa en 
attraktiv levnadsmiljö”. Därefter 
konstateras det att det tidigare 
mysiga kullerstensbelagda och 
gröna Hertig Johans torg 
ödelades för runt 50 miljoner 
kronor till att bli en öde 
stenplattsöken som effektiv håller 
borta all levande torghandel. 
(Samma öde har även drabbat 
Stora torg i Halmstad där grönt 
och sittplatser utfasades för en 
ökenlik miljö i sten. Redaktionens 
anmärkning).   

STOCKHOLM. Fyra bilfria helger 
på Sveavägen mellan Odengatan 
och Kungstensgatan planeras till 
sommaren. Biltrafiken ska 

ersättas av torghandel, 
foodtrucks, uteservering, loppis 
och framträdanden. Efter de fyra 
testhelgerna ska projektet 
utvärderas skriver Mitt i Vasastan. 

GÖTEBORG. 
Stadsmiljöförvaltningen i 
Göteborg har fått uppdraget att 
”skapa en levande stadsmiljö 
med plats för lek, restauranger, 
handel och möjligheten att 
komma nära vattnet” för 
Kungstorget och Basargatan. 
Jättebra skriver skribenten i 
Göteborgs-Posten och föreslår 
att förvaltningen ska satsa på att 
skapa ett levande torg med 
torghandel och marknad. Hen 
hänvisar till Varberg där de har ett 
välbesökt och i högsta graden 
levande torg. Kan man där så 
borde man även kunna i 
Göteborg där vi har ett så mycket 
större underlag, avslutar 
skribenten. 

VILHELMINA. Studieförbundet 
Vuxenskolan Vilhelmina 
arrangerade en julmarknad på 
Hotell Wilhelmina under 
skyltsöndagen. Evenemanget 
lockade ett 30-tal utställare och 
flera hundra besökare.


LÜBECK. Kan Sverige någonsin 
konkurrera med Tyskland? Och då 
när det gäller julmarknaden i den 
nordtyska hamnstaden Lübeck? 
Göteborgs-Posten skriver att 
världsarvsstaden har runt 220 000 
invånare. I december är det 
högsäsong för inflödet av turister 
till den gamla Hansastaden som 
vill besöka de berömda 
julmarknaderna. I år har man 
klämt in elva julmarknader i 
stadskärnan. Här hittar man allt 
från Pippi Långstrump och 
dryckesoaser till julpynt och 
pariserhjul.  


HALMSTAD. En arrangör som 
verkligen lyckats skapat ett tungt 
varumärke inom 
julmarknadsbranschen är Wapnö 
slott utanför Halmstad. Årets 
julmässa hölls en vecka innan 
första advent. Förutom de som tar 
sig till platsen med egna bilar så 
går det åtskilliga bussturer dit. På 
Wapnö erbjuds besökarna allt från 
ponnyridning och varm choklad till 
fårprodukter från Öland samt 
mycket annat som mandel från 
småländska Schweizermandel. 

…………………………………………………………………………………………………
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Kopparberg - TOMERs bästa 

Marknad 

Nu har TOMER arrangerat Kopparbergs 
marknad för andra året i rad och allt mer 
faller på plats. 
– I år hade vi runt 200 knallar på 
marknaden. Skulle jag få önska något så 
skulle det vara att vi hade haft lite fler 
hantverksknallar, säger 
marknadsgeneralen Guido Carinci. 

Årets marknad lockade runt 80 000 besökare 
under de tre 
marknadsdagarna i 
slutet av september.

– Kopparbergs 
marknad är vår bästa 
marknad, men det 
krävs mycket arbete 
innan det är klart att 
öppna portarna, 
säger Guido Carinci.

I år hade man fått till 
området för tivolit, 
sett till att besökarna 
även rörde sig förbi 
knalleplatserna 
bakom ICA. De fick 
även till flödet runt 
gräsytan där det ifjol 
byggdes lite som 
man ville. Nu kunde 
besökarna gå från 
huvudgatan till 
Laxbrogatan utan att 
stoppas upp. 
– Det blev ett bra 
besöksflöde i år, säger 
Guido Carinci.

Han berättar att de fått beröm av flera knallar 
som sagt att det märks att det är TOMER och 
gamla knallar som arrangerat marknaderna i 
Kopparberg, Uppsala och Sala.

I år fick inte demoknallarna stå mitt i 
marknadsgatorna och dema, utan de fick 
som övriga knallar hålla sig längs 
marknadsgatorna. När demoknallarna stod 
ute i marknadsgatorna kunde till exempel inte 

två barnvagnar möts. 
TOMER fick även 
tummen upp av 
räddningstjänsten för 
detta. 

– En annan sak som 
vårt huvudmannaskap 
över de olika 
marknader medför är 
att vi har fått fler 
medlemmar i 
föreningen. Detta 
eftersom vi kräver att 
knallarna ska ha en 
ansvarsförsäkring för 
att få en plats. Den 
ingår i 

Knalleförsäkringen 
som man får när man 
blir medlem i 
TOMER, säger Gudio 
Carinci.

Han konstaterar att 
man alltid kan förbättra sig som arrangör. 
Förra året hade de spärrat av några gator 
med plastband vilket resulterade i att 
bilister körde in både under fredagen och 
söndagen. I år hade man satt ut 
betonggrisar och så var det problemet löst. 
Även städningen var bättre uppstyrt i år.

Guido förklarar att det enda strulet var att 
några knallar var tvungna att flytta på sig 
eftersom deras platser på marknadskartan 
hade hamnat utan för några butiker. 

På frågan om det ingår i TOMERs väg 
framåt att fortsätta driva marknader svarar 
Guido 
Carinci:

– Ja, 
knallarna vi 
pratat med 
vill att vi 

ska göra 
det. Vi som 
förening 
måste också 
utvecklas 
som alla 
andra!

Text: Tore 
Tobiasson.
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Vild-Hasse Bengtsson
En av Sveriges mest kända 
marknadsknalle gick ur tiden den 
13 december i år. Han blev 85 år.
Många är de marknadsbesökare 
som stannat vid Vild-Hasses
Stånd för att lyssna på en 
rimmande ramsa och smaka en bit 
korv!
 
Vila i frid Vild-Hasse!
Tomer

 KONKURRENS PÅ LIKA 
VILLKOR MELLAN 
TORGHANDELN OCH DEN 
BOFASTA HANDELN. 
Det är oacceptabelt att en torghyra är högre än 
den kringliggande bofasta handelns kallhyra 
per kvadratmeter, men så är det i flera av 
landets kommuner. 
Kommuner och regioners budgetar visar 
stora underskott. 
48 kommuner och 17 regioners budgetar i år 
landar på minus 6 miljarder kronor och 
prognosen för nästa år, enligt SKR:s 
ekonomirapport 2023, beräknas uppgå till 31 
miljarder. 
Kräver att staten skjuter till 30 miljarder 
extra. 

Vänsterpartiet kräver att regeringen stöttar 
sjukvården med uppemot 30 miljarder kronor i 
en extra ändringsbudget. 
– Alternativet är en nedskärningschock som 
kan vara den värsta i svensk historia, säger 
partiledare Nooshi Dadgostar. Men det är 
oklart om vänstern får något stöd för kravet, 
Finansdepartementet bordlade frågan direkt. 
Ifrågasätt för höga torghyror 
Vi får hjälpas åt att hålla ett öga på 
kommunerna och ifrågasätta om torghyrorna 
ökar när kommunerna måste spara pengar. 
Hör gärna av er om ni drabbas av höjda 
torghyror så det går att få en samlad bild av 
vilka kommuner som valt att höja sina 
torghyror. 
En riktigt God Jul och Gott Nytt år till er alla 
som kämpar där ute i vinterkylan, 
önskar Stig Wiklund, pensionär med över 40 år 
som knalle. 
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       Tomer Skylt! 
Ni som inte har beställt Er 
Tomer skylt där det står att 
ni är ansvarsförsäkrade.
Ni kan gå in på tomer.se 
våra produkter/Tomer skylt 
och beställa skylten där.
1 st. skylt ingår i 
medlemsavgiften önskar ni 
fler skyltar kostar de 200 kr 
st.
Ansvarsförsäkring fodras 
på de flesta marknader. 
Viktigt att ni sätter upp Er
Skylt och visar att ni är 
ansvarsförsäkrade
Liliane i Tomer

HINDERSMÄSSAN
Välkommen till Hindersmässan i Örebro

med anor sedan 1300-talet det gör att 
Hindersmässan är Örebros mest

långlivade tradition.

Med start onsdag den 24 januari
till och med lördag den 27 januari 2024 

Öppettider: onsdag-fredag kl. 09.00-18.00
lördag kl. 09.00-15.00

Anmälan skickas till
teknikochservicenamnden@orebro.se

Vid övriga frågor kontakta vårt
servicecenter på 019-21 10 00

Välkomna till en trevlig tradition.

Polisen och väskor.  
Det försämrade säkerhetsläget i Sverige innebär att 
polismyndigheten beslutat om väskförbud på större 
evenemang i Sverige från första november. Det 
innebar att de runt 20 000 besökarna som kom till 
Jamtlis tre dagar långa julmarknad i Östersund inte 
fick ta med sig väskor/ryggsäckar in på området. 
Enda väskorna som tilläts komma in var skötväskor 
och medicinväskor - som dock visiterades innan de 
fick tas med in på området. Jamtli julmarknad 

installerade en bemannad plats där besökarna 
kunde lämna in tunga påsar med det de köpt på 
marknaden för att kunna fortsätta sitt besök på 
marknaden. Men allt är ännu inte helt glasklart. Till 
exempel om en arrangör sökte tillståndet för en 
marknad i september som ska hållas i december så 
gäller inte väskförbudet. Eller som Per Engström på 
Nationella operativa avdelningen säger till SVT:

– Har man fått ett tillstånd så är det dessa 
förhållanden som gäller, och förklarar att 
väskförbudet kommer att införas successivt. 

http://tomer.se/
http://tomer.se/
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UPPSALA VINTERMARKNAD 
2-3 FEBRUARI 2024 

Fredag 10.00-18.00 / Lördag 10.00-18.00 
Etableringstider Torsdag från 12.00-20.00 / Tillträde till torget

Som medlem i TOMER erhåller du 25% rabatt på marknadshyran.

Ansökan skall vara oss tillhanda senast 3 januari.
Försenad anmälan 200 kr extra. Senaste betalningsdag 16 januari. 

Samtliga som får plats kommer att få en faktura. När fakturan är fullt betald är platsen garanterad. 

Du hittar ansökan på www.tomer.se/marknader/uppsala-vinter-marknad

OBS! Inga ansökningar tas via telefon. 
Eventuella frågor mailas till kontor@tomer.se 

PÅ UPPSALA MARKNAD GÄLLER REKOMMENDATIONER &BESTÄMMELSER FÖR SVENSK MARKNADSHANDEL.

VÄLKOMMEN MED DIN ANMÄLAN 

SALA VINTERMARKNAD 
23-24 FEBRUARI 2024 

Fredag 10.00-18.00 / Lördag 10.00-18.00 
Etableringstider Torsdag från 12.00-20.00

Som medlem i TOMER erhåller du 25% rabatt på marknadshyran.

Ansökan skall vara oss tillhanda senast 23 januari.
Försenad anmälan 200 kr extra. Senaste betalningsdag 6 februari. 

Samtliga som får plats kommer att få en faktura. När fakturan är fullt betald är platsen garanterad. 

Du hittar ansökan på www.tomer.se/marknader/sala-vinter-marknad

OBS! Inga ansökningar tas via telefon. 
Eventuella frågor mailas till kontor@tomer.se 

PÅ SALA MARKNAD GÄLLER REKOMMENDATIONER &BESTÄMMELSER FÖR SVENSK MARKNADSHANDEL.

VÄLKOMMEN MED DIN ANMÄLAN 

   OBS! Uppsala vintermarknad har flyttat från måndag/tisdag till fredag/lördag!
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Kontoret meddelar:
Telefon tider är mellan 08.00 - 12.00 alla vardagar ( OBS inte 24 timmars öppet varje dag. )
Anmälningar till TOMER`S Marknader ska göras på tomer.se , under marknader , 
OBS!! en ansökan per marknad och tillfällen ex Sala vinter, Sala vår och Sala höst är 3 st ansökningar
Inga andra ansökningar, sms eller vanliga mail tas emot.
Mvh Tomer´s Kontor

TOMER styr sju marknadsskepp 

Kopparberg, Uppsala, Sala och Johanna Marken är 
fyra platser där TOMER arrangerar marknader i 
dagsläget. 
– Att föreningen har börjat anordna marknader, 
precis som finländarna och danskarna gör, har  
gjort att föreningens ekonomi är bättre idag än den 
var för några år sedan, säger Guido Carinci, 
TOMERS ordförande. 
I Danmark och Finland är knalleföreningarna de stora 
marknadsarrangörerna och har varit det i många år. 

Arbetet med att arrangera en 
marknad är ingenting som 
låter sig göras med vänster 
hand, utan det kräver 
tankekraft och många 
arbetstimmar. Det är möten 
med kommuner, poliser, 
räddningstjänst, elektriker, 
vaktbolag och så vidare. 
Marknadskartor ska ritas så 
att besökarflödet sker 
smidigt genom knalleleden, 

platsbeställningar ska tas emot och faktureras, med 
mera, med mera.

– Jag har slutat att åka på marknader och arbetar nu 
ihop med Eva med att arrangera dem, säger Guido 
Carinci.

Han berättar att Ljusnarsbergs, Sala och Ödeshögs 
kommuner är lätta att samarbeta med. Däremot är 
Uppsala kommun och de olika myndigheterna där 
svårjobbade.

– Nu är det snart två månader sedan vi ansökte om 
polistillståndet för årets vintermarknad i Uppsala och 
de har inte svarat ännu, säger Guido Carinci. 

Myndigheterna försöker även ställa väldigt lustiga krav 
på TOMER som arrangör. De har önskemål om att de 

ska kontrollera att knallarnas bilar är besiktigade och 
att de inte har några skatteskulder på dem.

– Hur ska vi kunna kontrollera det? Det är ju inte vårt 
arbete, utan polisens, säger Guido.

Han upplever att Uppsala kommun är en svår kommun 
att arbeta med. Men 40 000 kronor ska de ha för att 
hyra ut marknadsplatsen, inklusive el, under två dagar.

När det kommer till framtiden och TOMERs utveckling 
lutar det nog åt att föreningen kommer att arrangera 
fler marknader precis som deras danska och finska 
vänner gör. Föreningen har fått förfrågningar från gamla 
marknadsarrangörer om de vill ta över 

huvudmannaskapet för deras 
marknad. I dagsläget är det inte 
aktuellt eftersom TOMER har fullt 
upp med de sju 
marknadsevenemangen de 
arrangerar årligen. 

– Ska vi ta oss an fler 
marknadsarrangemang måste vi ha 
folk i föreningen som enbart arbetar 

med detta. Tiden får visa hur vi går 
vidare, men tanken är att vi ska bygga upp en 
marknadsavdelning som driver arrangörsbiten, säger 
Guido Carinci.

Föreningen har dessutom fått ett delikat problem i och 
med att ekonomin blivit bättre, och det är hur vinsterna 
ska komma medlemmarna till godo. Ännu har de inte 
kommit fram till någon perfekt lösning, men 
inledningsvis har de gett medlemmarna som ställt ut på 
Kopparbergs marknad 20 procents rabatt på 
platshyran.

– Nästa år tänker vi höja rabatten till 25 procent, säger 
Guido Carinci.

Text: Tore Tobiasson.
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Prasslande pengar skulle 
vara helt ointressanta för 
handlarna från och med den 
24 mars i år! Det förutspådde 
ett par forskare 2017. 
Enligt forskarna från Kungliga 
Tekniska Högskolan och 
Handelshögskolan i 
Köpenhamn skulle kontanter 
vara irrelevanta för handeln från 
och med den 
24 mars 2023. 
De menade 
inte att de 
fysiska 
pengarna 
skulle 
försvinna då, 
utan att 
handeln skulle 
sluta ta emot 
dem, detta 
enligt en artikel i 
ComputerSweden. 

Vad som är hönan och vad 
som är ägget vad det gäller 
kontanter och hanteringen av 
dessa är inte enkelt att avgöra. 
2017 tog 97 procent av 
handlarna emot kontanter men 
bara 18 procent av alla 
betalningar skedde med 
kontanter. 

Lena Halldenius, professor i 
mänskliga rättigheter, anser att 
en fortsatt kontanthantering i 
samhället är viktigt för att 
minska utanförskapet. Hon 
berättar för SVT att kontanter 
har en stor betydelse för olika 
grupper människor. Hon 
konstaterar att den viktigaste 
faktorn till att man är 
kontantberoende är fattigdom, 
att många i Sverige har inte råd 
med den teknik som krävs för 
den digitala ekonomin. Under 
hennes studier kom det även 

fram att pandemin gjorde att 
många människor slutade 
använda sig av fysiska pengar 
bland annat på grund av 
smittorisken. Bilden av pengar 
som smutsiga lever kvar idag. 
Hennes lösning på problemet 
är enkel och radikal: Mindre 
digitalisering.

Så hur ser kontanthanteringen 

ut idag? NK i 
Stockholm 
slutade ta 
emot 
kontanter 
efter att en 
15-åring 
skjutits till 
döds i 
Skogsås och 
den 
misstänkta 

skytten några 
dagar efter mordet shoppat på 
NK för delar av betalningen för 
mordet. Även Haglöfs butiker i 
Stockholm och Göteborg har 
slutat ta emot kontanter på 
grund av att varumärket blivit 
populärt bland kriminella och 
bland annat synts i 
musikvideos. Men många 
lyxbutiker med tunga 
varumärken fortsätter ta emot 
kontanter. Dels så är de flesta 
kunderna turister och dels så 
fattas sådana beslut av 
butikernas internationella 
huvudkontor.

Svensk Handel besvarar en 
handlare som frågar om hen 
ska sluta med kontanter?

De säger att det står en 
handlare fritt att sluta ta emot 
kontanter som betalmedel om 
denne ser ett behov av det. 
Men det gäller ju att väga in 
för- och nackdelar för sig själv 
och kundbasen man arbetar 

emot.  I dagsläget tar dock, 
enligt Svensk Handel, 88 
procent av Sveriges handlare 
emot kontanter. Däremot är det 
bara runt 8 procent av alla 
betalningar som sker med 
kontanter. De rekommenderar 
också att man aldrig tar emot 
mer än 45 000 kronor i 
kontanter eftersom större 
summor än det gör att man 
måste göra en riskbedöming av 
kunden och rapportera 
misstänkta transaktioner.

Men även om kontanterna 
förlorar mot det digitala 
systemet så lämnas inte 
kontanterna åt sitt öde. 
Kontantupproret noterar att 
riksbankschefen Erik Thedéen 
säger till DN att kontanterna 
måste säkras som betalmedel. 
Riksbanken lyfter också fram i 
sitt remissvar till 
Betalmarknadsutredningen att 
kontanter alltid ska kunna 
användas för livsnödvändiga 
varor som livsmedel, drivmedel 
och apoteksvaror. 

Ordförande i Kontantupproret, 
Björn Eriksson, konstaterar:

” Med kontanter blir vi mindre 
sårbara och vi inkluderar alla i 
vårt samhälle. Det är helt 
obegripligt varför våra politiker 
med öppna ögon vill avveckla 
ett fungerande betalsystem. 
Riksbanken pekar på riskerna – 
det är dags för våra 
beslutsfattare att vakna! ”

Vad framtiden har i beredskap 
för kontanterna är svårt att 
säga, men att de helt ska 
försvinna är svårt att tro. För 
vad ska vi betala med om 
strömmen går?

Text: Tore Tobiasson

                           Är kontanterna utrotningshotad!
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God Jul önskar TOMER och alla 
dess vänner!
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